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Com podem veure a l’Anuari de l’Educació de les Illes Ba-
lears 2023, que enguany arriba a la vintena edició, hi ha un 
capítol dedicat a la “Competència, patrocini i desigualtat 
en els sistemes educatius”, una ponència sobre desigual-
tat social en l’educació de la professora francesa i experta 
internacional Agnès Van Zanten.   

A l’inici d’aquest article llegim el següent:   L’escola, el gran 
igualador  a l’imaginari francès de les posicions socials vin-
culades al naixement i als diners, està demostrant no només 
ser en gran mesura incapaç d’exercir aquest paper, sinó de 
participar en la reproducció de desigualtats socials, o fins i 
tot d’agreujar-les. De fet, les enquestes PISA, realitzades per 
l’OCDE i que mesuren els coneixements i habilitats dels jo-
ves de 15 anys, mostren regularment que el sistema francès 
és un dels sistemes europeus en què observem  les majors 
bretxes de rendiment entre els estudiants segons les seves 
afiliacions socials. 

A l’apartat de Conclusions d’aquest mateix article hi trobam 
això: L’anàlisi de l’evolució de les desigualtats educatives a la 
llum del marc teòric de Turner destaca sobretot la dificultat 
del sistema francès, tant com de molts altres sistemes edu-
catius, per dissenyar una escola socialment inclusiva. S’han 
realitzat, sens dubte, progressos significatius en termes d’ex-
tensió del període d’escolarització d’alumnes de classes bai-
xes i de minories desavantatjades, i d’unificació de les 
estructures educatives que enquadren les carreres escolars, 
però l’impacte d’aquests processos sobre la reducció de la 
desigualtat ha estat limitat, per una banda, per l’extensió pa-
ral·lela de l’educació superior de les classes altes i, per altra 
banda, per l’aparició de noves formes de divisió i segregació 
de l’alumnat entre centres escolars i dins d’aquests. 

Queda de manifest que l’escola a França no ha fet la funció 
d’igualador social que s’esperava d’ella.  

Per la seva banda, la mestra mallorquina Emylse Mas, en el 
seu Treball Final de Grau “La segregació escolar a Mallorca. 
Experiències amb la segregació i bones pràctiques per 
aconseguir escoles més diverses”, es proposa donar respos-
ta a qüestions que ajudin a comprendre millor el fenomen 
de la segregació escolar a les Illes Balears. En el pròleg de-
fineix aquest terme com “la distribució desequilibrada d’a-
lumnat d’un mateix perfil (socioeconòmic, cultural, de 
procedència...) entre distintes escoles, en una mateix etapa 
educativa”. També esmenta el fet que la principal conse-
qüència de la segregació és l’augment de les desigualtats.  

En aquest número podeu llegir una entrevista a Emylse Mas, 
que ens parla de la Xarxa contra la segregació escolar de Pal-
ma, creada recentment a la capital de Mallorca per fer front 
a aquesta situació de manca d’oportunitats per als infants. 

Si ens fixam en la situació política de les Illes Balears, com a 
conseqüència de les eleccions autonòmiques del passat mes 
de maig, el Partit Popular ha accedit al poder de les princi-
pals institucions de la Comunitat autònoma.  

És cert que Vox no ha entrar a formar part del Govern au-
tonòmic, però l’acord subscrit amb el Partit Popular, a l’a-
partat d’Educació i Llengua, en el punt 54 diu el següent: 
“En el ámbito educativo, los padres podrán elegir libre-
mente el centro escolar para sus hijos, así como la primera 
lengua de escolarización”. És a dir, que aquesta llibertat 
de les famílies anirà de ben segur en detriment de la co-
hesió social i contribuirà a fer més gran la segregació es-
colar. Els responsables polítics han anunciat que, per 
exemple, en el cas de Palma es posarà fi a les zones d’es-
colarització actuals.  

Davant aquest fet molts ens demanam quins mecanismes 
pensa aplicar l’Administració per reduir o eliminar la segre-
gació escolar, sobretot amb l’anunci de fer cada municipi 
una zona escolar única, i què passarà amb els acords d’es-
colarització equilibrada existents, que tans bons resultats 
havien demostrat. 

Les experiències de municipis com Inca, Sa Pobla i Manacor 
són exemples clars de que, amb la implicació de tota la co-
munitat educativa, això és Administració autonòmica, Ajun-
taments i centres públics i concertats, és possible revertir 
les situacions de centres gueto i es pot obrir pas una esco-
larització equilibrada pel bé de la cohesió social i el progrés 
acadèmic i personal dels infants. També hi trobareu el cas 
d’un centre de Menorca.  

En aquest número de Pissarra podreu conèixer també l’ex-
periència de qualcun d’aquests municipis, així com també la 
gran tasca que es fa des de l’IES Can Balo i de com menors 
infractors poden esdevenir alumnes amb èxit, dins un pro-
cés d’èxit educatiu. No ens podem resignar a consentir tan-
tes injustícies i a donar les desigualtats com un fet natural 
contra el qual no cal lluitar. Aquesta és una de les raons de 
ser de l’educació.  

L’STEI Intersindical ha volgut ser, des dels seus inicis, quel-
com més que un sindicat, preocupat per qüestions de ca-
ire laboral i retributiu. Té un model d’escola al servei del 
país, com recollia el lema d’un dels seus congressos. I per 
això des de les pàgines modestes de la Pissarra s’afegeix 
al reconeixement de totes aquelles entitats, centres edu-
catius i persones que fan feina en contra de la segregació 
escolar, perquè tot l’alumnat disposi de les mateixes opor-
tunitats, amb els mateixos drets a formar-se, créixer en la 
seva integritat, ser feliç  i arribar a ser un ciutadà crític i 
reflexiu. 

Editorial
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S’entén per segregació escolar “la distribució desequilibra-
da d’alumnat d’un mateix perfil (socioeconòmic, cultural, 
procedència...) entre distintes escoles , en una mateixa eta-
pa educativa”, segons M.A. Alegre a Casi mercados, segre-
gación escolar y desigualdad educativa: una trilogía con 
final abierto. Educaçao & Sociedade, 31.    

Existeix un consens en que la principal conseqüència de la 
segregació és que augmenta la desigualtats. A més d’a-
quest efectes es donen altres derivacions negatives: en el 
rendiment, en les possibilitats de contacte intercultural, en 
l’equitat educativa, en les opcions de continuïtat en el sis-
tema educatiu o en l’abandonament prematur de l’alumnat 
més desfavorit.  

Les causes de la segregació han estat investigades per di-
ferents autors. Aquestes estudis n’apunten algunes com la 
segregació residencial, com una de les fonts més directes 
de la segregació escolar; la lliure elecció de centre per part 
de les famílies; la diferenciació institucional, amb sistemes 
educatius que inicien itineraris de manera primerenca i fo-
menten la segregació; així com també la falta de compro-
mís social de la xarxa concertada. 

Pel que fa a les Illes Balears, en termes de segregació esco-
lar a nivell socioeconòmic, estudis com els de Murillo & 
Martínez Garrido, Perfiles de segregación escolar por nivel 
socieconómico en España y sus Comunidades Autónomas, 
afirmen que som la comunitat autònoma de l’Estat espanyol 
amb una segregació més baixa.  

Què entenem 
per segregació 
escolar? STEI Intersindical 
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Dimensions de la segregació escolar  

Si anam una mica més al fons de la qüestió, s’observa que 
la segregació és una separació d’individus i a l’escola es 
presenta a través de quatre dimensions:  

 Segregació per sexe: es dona la separació per sexes i, 
fins i tot, es poden donar diferenciacions curriculars en 
funció del sexe de l’alumnat. 

 Segregació ètnica: s’esdevé a partir de la concentració 
de població de minories ètniques, religioses o immi-
grants en determinades escoles. En el cas de l’estat es-
panyol, s’ha produït l’ocupació de determinats 
habitatges o zones on es troben els preus més baixos 
amb la concentració de la població més vulnerable.  

 Segregació acadèmica: és un tipus de segregació de l’a-
lumnat en funció del nivell de competències escolars. Hi 
trobam diferents tipologies:  

 La segregació per l’existència de trajectòries d’esco-
larització distintes en funció d’itineraris.  

 La segregació en diferents centres segons el nivell 
de competència del seu alumnat. 

 La segregació en funció de l’agrupament que es fa 
dins el mateix centre, amb l’existència de grups re-
servats als millors.  

 Entre els centres públics i concertats, ja que els cen-
tres privats poden fer una selecció encoberta mitjan-
çant el pagament de quotes. 

 Segregació social: que constitueix la separació de l’a-
lumnat en funció del seu origen social. En el cas de l’es-
tat espanyol, els centres privats acullen principalment 
les classes socials més altes; els concertats, la població 
de classe mitjana; mentre que l’escola  pública atén la 
classe mitjana, la classe treballadora i els sectors so-
cials més desfavorits.  

Són nombrosos els 
factors que  

afavoreixen el fenomen 
de la segregació



Causes de la segregació escolar 

Són nombrosos els factors que afavoreixen el fenomen 
de la segregació, d’entre els quals es poden destacar 
els següents:  

Primer, la segregació residencial és una de les seves fonts 
més directes. En la majoria de sistemes educatius, l’oferta 
es distribueix en funció de la potencial demanda de proxi-
mitat i, si tenim present que la distribució dels diferents 
grups socials respon a patrons socioeconòmics, aquesta 
acaba sent la raó de la desigualtat d’accés als centres es-
colars.  

Segon: la lliure elecció de centre per part de les famílies. 
un dels factors més destacats de la segregació. El sistema 
educatiu espanyol permet un ampli ventall d’elecció i, de 
fet, les famílies solen aconseguir plaça a les primeres op-
cions seleccionades. Per una banda, aquest fet suposa un 
alt nivell de satisfacció per a les famílies; però per l’altra, 

deixa molt poc marge d’intervenció a les institucions públi-
ques per revertir la segregació que es produeix.  

Segons qualque autor, la influència que poden exercir les 
famílies socioeconòmicament més afeblides és passiva o 
indirecta, ja que aquests sectors no sempre disposen de la 
informació necessària sobre les diferents opcions escolars, 
ni tampoc del capital social necessari per fer les eleccions 
apropiades.   

En conseqüència, les polítiques de lliure elecció perjudi-
quen en moltes ocasions les famílies amb menys expectati-
ves educatives i menys capacitat de moviment en aquests 
contextos de tria de centre. 

Tercer: la diferenciació institucional. Segons F.A. Rubia, a 
La segregación escolar en nuestro sistema educativo. Fo-
rum Aragón: revista digital de FEAE-Aragón sobre organi-
zación y gestión educativa, aquells sistemes educatius que 
separen de manera primerenca l’alumnat són mes segre-
gadors, a més de crear competència entre centres per 
atreure el millor alumnat.  

Quart: la falta de compromís social de la xarxa escolar con-
certada i com l’actual model de concert presenta proble-
mes importants d’equitat pel que fa a l’accés a l’educació 
obligatòria. Per part de la xarxa concertada, s’argumenta 
que el càlcul econòmic del concert no pot garantir la gratu-
ïtat de l’ensenyament i, per això, s’ha de recórrer al cobra-
ment de quotes a les famílies dels seus centres.  

Aquest article ha estat elaborat a partir de la lectura de 
la Introducció i el Capítol 1. Marc teòric del Treball Final de 
Grau “La segregació escolar a Mallorca. Experiències amb 
la segregació i bones pràctiques per aconseguir escoles 
més diverses”, d’Emylse Mas Mir, a qui agraïm la seva dis-
ponibilitat. n
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La princi pal  
conseqüència de la 
segregació és que 
augmenta la  
desigualtat
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Emylse Mas (Palma, 1983) 
és mestra d’educació in-
fantil i pedagoga, i durant 
aquest curs fa feina al 
centre EI Paula Torres de 
Palma. Hem parlat amb 
ella de la Xarxa contra la 
segregació escolar de 
Palma, una entitat que es 
va constituir a final del 
curs passat per lluita en 
favor de l’equitat educati-
va.  

Podríem començar parlant del terme segregació escolar, 
un concepte que coneixes molt bé del teu treball de fi de 
grau. Quin seria el marc teòric d’aquest terme? 

Segregació escolar és la distribució desequilibrada d’alum-
nat d’un mateix perfil (socioeconòmic, cultural, procedèn-
cia…) entre distintes escoles, en una mateixa etapa 

La Xarxa  
contra la  
segregació 
escolar de 
Palma
Aquesta xarxa és 
un moviment  
partici patiu: parteix 
de la preocupació 
compartida per la 
situació de  
segregació 

Montserrat Nadal, 
coordinador de Pissarra 
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educativa. És a dir, hi ha segregació escolar quan es distri-
bueix de manera desigual l’alumnat entre unes escoles i 
unes altres. Quines conseqüències té això? Un sistema edu-
catiu segregat és extremadament injust, ja que dona més 
als que més tenen, i menys als que estan pitjor. En resum: hi 
ha abundant literatura científica sobre aquest tema.  

Quina creus que és l’amenaça més gran que comporta una 
situació de segregació escolar? 

La segregació augmenta les desigualtats. Sense cap mena 
de dubte.  

Els  alumnes amb una condició socioeconòmica desfavora-
ble tenen una doble barrera: per una banda les dificultats 
inherents a la seva condició social i per altra, la causada 
pels efectes del context: una escola segregada amb una 
majoria d’alumnat amb dificultats socioeconòmiques.  

A l’altre extrem, els alumnes amb bones condicions socioe-
conòmiques i contextuals, les seves oportunitats es veuen 
incrementades. 

En resum, la segregació escolar provoca més abandona-
ment escolar, limita la promoció social de l’alumnat i supo-
sa una major dificultat per a la tasca docent. 

Parlem ara de la Xarxa contra la segregació escolar de 
Palma. Quins varen ser els seus orígens i quins són els 
seus objectius? 

Es va impulsar inicialment des del CEIP Verge de Lluc per 
fer una crida per lluitar contra la situació de segregació es-
colar a Palma. Ràpidament, molts mestres i escoles s’uni-
ren a la reivindicació i es creà la “Xarxa contra la 
segregació escolar a Palma – Per a la inclusió real”. 

Aquesta xarxa és un moviment participatiu: parteix de la 
preocupació compartida per la situació de segregació que 
es dona a nombrosos centres educatius públics de Palma. 
Allò que pretenem es visualitzar aquesta problema i, so-
bretot, posar-hi remei.  

Quins centres educatius i altres entitats formen part de la 
Plataforma? S’hi poden incorporar nous membres? 

Ara mateix uns 20 centres públics i un de concertat, diver-
ses associacions de famílies, de veïnats i dos sindicats, en-
tre ells l’STEI Intersindical.  

Quines són les principals activitats que ha fet i que té pre-
vist dur endavant la Xarxa contra la segregació?  

Palma té una  
complexitat evident: 
500.000 habitants, 
onades migratòries 

constants,  una  
estructura urbana 
d’origen franquista
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Bàsicament dues: estam estudiant en profunditat la pro-
blemàtica -que és més greu del que ens pensàvem-. I en 
segon lloc, ens estam donant a conèixer i sumant adhe-
sions.  

Quin paper creus que juga l’ensenyament concertat en la 
segregació escolar? I quin ha de ser el paper de l’Adminis-
tració? 

Decebedor. Les escoles concertades suposen gairebé el 
50% del centres educatius de Palma, i no assumeixen la 
responsabilitat d’acollir la diversitat d’alumnat que tenim a 
Palma (tret d’algunes excepcions). I l’Administració tampoc 
fa passes per fer una redistribució equilibrada d’alumnat 
entre tots els centres finançats amb fons públics. 

Fa 40 anys que tenim una xarxa d’escoles públiques demo-
cràtiques i la problemàtica ha augmentat. És cert que s’ha 
rebut una allau migratòria sense precedents a tot Europa. 
Però precisament per això l’accent s’hauria de posar en no 
crear més escoles-gueto: el cost social que tendrà això en 
el futur (amb ciutadans de primera i de segona) serà enor-
me. Ara ja en patim els conseqüències: en els anys propers 
molt més.  

He llegit el teu treball de fi de grau i parles de municipis 
que han duit a terme experiències exitoses contra la se-
gregació escolar com Inca, Sa Pobla i Manacor. Ens pots 
explicar una mica com s’ho va fer cada un d’aquests po-
bles? Quines dificultats varen haver de vèncer? 

Són exemples de que, amb la voluntat de totes les parts, 
es pot avançar moltíssim. Es poden extreure tres conclu-
sions d’aquest procés exitós. Primer: la implicació de les 
escoles concertades, que varen voler formar part de la so-
lució. En segon lloc, la complicitat dels pares: en apostar 
perquè els seus fills s’eduquin en un entorn divers com el 
que es trobaran en la societat: fora bombolles “protecto-
res”. I tercer: la mediació i impuls del sector públic: regido-

ries d’Educació i els mateixos centres educatius. Aquests 
tres casos són tot un exemple esperançador i dels quals 
se’n parla poc.  

Per què és tan difícil fins ara lluitar contra la segregació 
escolar a Palma?  

Palma té una complexitat evident: 500.000 habitants, ona-
des migratòries constants, una estructura urbana d’origen 
franquista: això vol dir una ciutat poc estructurada, amb 
barris per “rics” -escoles incloses-,etc. I a més, amb poca 
voluntat política. Palma ha tengut 11 governs municipals di-
ferents en l’època democràtica: 5 de dretes i 6 d’esquer-
res. Lamentablement, aquesta ha estat l’assignatura 
pendent de tots ells.  

Quines mesures consideres les més efectives contra la se-
gregació escolar? 

Els països avançats 
són aquells en que 
el sistema escolar 
públic és fort,  
de prestigi

La lliure elecció de 
centre només és 

vàlida per a les  
classes socials que 

s’ho poden  
permetre
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A Palma (i a Balears) gairebé 1 de cada 2 escoles és con-
certada: això és una situació insòlita a tot l’Estat i ja no di-
guem a l’àmbit d’Europa. Aquí el que passa tothom ho 
sap: estam creant dues línies. La pública per als que no es 
poden pagar la concertada (i això vol dir: els de classe so-
cial més baixa, nouvinguts, etc.) i els que sí la poden pa-
gar i “fugen” de la pública. Aquest és el fracàs més gran 
que tenim com a societat: no tenir un sistema escolar in-
clusiu, que anivelli, que poderi tota la societat. Per tant, la 
primera mesura seria implicar l’escola concertada: pràcti-
cament el 50% del sistema educatiu. La segona mesura: 
més escola pública. Balears és el territori de tot l’estat on 
més creix la població escolar. A Palma encara més: idò a 
Palma no s’ha construït cap escola pública -cap!- en els 
darrers 10 anys. No estam prestant correctament el pri-
mer pilar d’una societat democràtica: l’educació com a 
servei públic.  

I més enllà d’això, algunes mesures concretes que es po-
drien dur a terme serien: 

 Aconseguir que no se superi la quota màxima d’in-
fants amb necessitats específiques de suport educa-
tiu (NESE) per centre i tancar la matriculació en 
aquells grups on es vagi per damunt d’aquesta quota 
màxima. 

 Modificar la normativa per aconseguir una reserva 
real de places d’incorporació tardana a tots els cen-
tres. 

 Donar suport a les famílies per evitar la desigualtat 
sociocultural a l’hora de realitzar els processos d’es-
colarització, mitjançant l’acompanyament. 

Creus que la ciutadania de les Illes Balears, i 
fins i tot el professorat, és conscient de la se-
gregació escolar i dels seus efectes?  

Una part no ho sap. I ara ens acullen molt posi-
tivament i amb ganes d’afrontar el problema. I 
un altra part sí que ho sap i no diuen res: són 
els que tenen interès en que això continuï igual.  

Durant la campanya electoral, alguns partits polí-
tics han tornat a parlar de lliure elecció de centre, 
xec escolar, lliure elecció de llengua... Creus que 
totes aquestes propostes fomenten la segregació 
i van en contra de l’equitat per a tot l’alumnat? 

Crec que no fa falta respondre aquesta pregunta. Els països 
avançats són aquells en que el sistema escolar públic és 
fort, de prestigi, igualitari, que impulsa les capacitats dels 
infants. Pens en Finlàndia, Dinamarca o Itàlia.  

La lliure elecció de centre només és vàlida per a les classes 
socials que s’ho poden permetre. Les escoles concertades, 
tot i ser finançades amb fons públics, no són gratuïtes; i 
això és una anomalia. En qualsevol cas, tot el que sigui 
crear més segregació  va en contra d’allò que recomanen 
els experts i en contra de la direcció de molts països.  

Quina seria la teva demanda o de la Xarxa al nou Govern 
que es configuri després de les eleccions del 28 de 
maig?  

En primer lloc, estendre l’exemple d’Inca Sa Pobla i Manacor 
a molts més municipis, sempre adaptat a la realitat de cada 
lloc. Segon, el finançament a l’escola concertada ha de venir 
condicionat a la seva implicació en això. Si no, el mateix Go-
vern està afavorint i finançant aquets la segregació. I el ter-
cer, més escola pública.  

Vols afegir res més?  

Moltes gràcies per donar veu a aquesta problemàtica: això 
és la primera passa per començar a solucionar-ho! 

Moltes gràcies a tu, Emylse i a la resta de components 
de la Xarxa contra la segregació escolar de Palma pel 
vostre esforç i lluita per una escola de qualitat al servei 
de tota la comunitat escolar, com un dret que s’ha de 
garantir. n

 Refer el mapa d’escolarització perquè pu-
gui ser una eina més per a la redistribució 
inclusiva de l’alumnat. 

 Donar suport als centres perquè facin difu-
sió de la seva realitat i metodologia, per tal 
d’afavorir que les famílies no tenguin preju-
dicis en l’elecció de centre. 

 Assegurar la plena gratuïtat dels centres 
concertats, amb l’eliminació dels costos in-
directes de l’elecció de centre. 
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“Jo demanaria plaça en aquesta escola, és on van els infants 
mallorquins”, “No crec que el matriculi en aquella escola, 
m’han dit que és on van els immigrants”, “És l’escola dels 
gitanos, no sé si hi duria els meus fills”. Aquestes són frases 
que hem pogut sentir quan les  famílies han de matricular 
els seus fills per primera vegada, famílies que encara no 
coneixen les escoles, que volen el millor per als seus fills i 
filles i que es deixen aconsellar pels veïnats. Darrere aquests 
consells hi ha una realitat que tothom coneix: hi ha escoles 
on el seu alumnat no reflecteix la pluralitat social que hi ha 
a la seva zona, al poble o a la ciutat, i algunes amb un 
desigual nombre d’alumnat amb majors necessitats. Això és 
la segregació escolar, i els efectes sobre els infants i joves, i 
sobre la feina dels i les docents, són evidents: increment de 
les desigualtats, menor rendiment acadèmic, abandonament 
prematur o estrés professional, entre d’altres. 

Quan parlam de posar solucions a aquesta situació, sovint 
apareix un altre concepte molt important per a les famílies 
i alhora polèmic: la llibertat d’elecció de centre. Aquesta 
llibertat existeix i està regulada però, realment tothom pot 
elegir escola quan només hi ha places en algunes d’elles? 
Realment puc elegir escola quan algunes tenen uns costos 
que no me puc permetre? Alguna cosa està funcionant 
malament en el sistema educatiu quan l’elecció de centre 
significa triar l’escola que me diuen que és la “bona”, en lloc 
de triar la que té el projecte educatiu que més m’agrada. 

La segregació escolar no és un fenomen només de grans 
ciutats i barris ghetto, ni és un fenomen lligat únicament a 
la immigració i a l’origen de l’alumnat. La trobam allà on les 

Les famílies 
davant la 
segregació 
escolar Miquel Àngel Guerrero, 

FAPA Mallorca 
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diferències socials i econòmiques de la població es 
reflecteixen en marcades diferències entre centres 
educatius.  Les causes que la provoquen són diverses i, 
sovint, duen anys actuant. En alguns casos, estan lligades a 
la segregació social i residencial de la zona, en altres, tenen 
relació amb l’evolució de la xarxa de centres privats-
concertats i, en la majoria, amb una insuficient planificació 
en la matrícula de l’alumnat nouvingut.  

Són situacions complexes, però experiències com els acords 
d’escolarització equilibrada que han iniciat des de fa anys 
municipis com Inca, Manacor, Sa Pobla i altres ens mostren 
que les solucions són possibles. Es necessita un abordatge 
múltiple, amb la col·laboració de les administracions 
públiques, dels centres educatius, tant públics com 
concertats, i de tota la comunitat educativa. Són processos 
que han d’incorporar diferents mesures segons la zona i el 
tipus de segregació, amb una matrícula equilibrada 
d’alumnat amb NESE, amb projectes atractius que arribin a 
les famílies, amb medis ajustats a necessitats reals dels 
centres o amb la regulació de les zones escolars, entre 
d’altres.  

Com a famílies volem la millor educació possible per als 
nostres fills i filles, però som molt conscients de que aquesta 
també inclou les relacions socials i la integració dels infants 
i joves en el seu entorn social. No els feim cap bé mantenint-
los en una bimbolla social, aïllats d’una realitat molt més 
complexa amb la que hauran de conviure. Volem que 
s’eduquin en centres que reflecteixin aquesta realitat, però 
amb garanties de que el sistema educatiu ha previst com 
gestionar aquesta pluralitat perquè sigui enriquidora i no 
una barrera per a la seva educació. 

Des de FAPA Mallorca hem seguit de prop aquests acords 
d’escolarització i hem instat a les administracions a 
treballar-hi, especialment en el cas de Palma. Per això 
treballam des de la Xarxa contra la segregació escolar, 

formada per centres educatius, AFAs, docents, famílies i 
altres professionals, i hem aconseguit que el Consell Escolar 
de Palma i el Consell Escolar de Mallorca emetin resolucions 
instant a la Conselleria d’Educació i Formació Professional i 
a l’Ajuntament de Palma a iniciar un procés conjunt i 
coordinat que permeti arribar a uns acords d’escolarització 
equilibrada al municipi. Algunes iniciatives anteriors no han 
tengut èxit, però això no ens han de servir per dir que “a 
Palma és molt difícil arreglar la segregació escolar”, sinó per 
aprendre dels errors i continuar cercant mesures que 
redueixin un problema que afecta de manera important a 
l’alumnat. 

Per a la comunitat educativa la segregació escolar és un 
problema que no es pot ignorar, amb conseqüències que van 
més enllà de l’àmbit educatiu. Les solucions no són senzilles 
ni immediates, pel que és més urgent que mai que les 
administracions públiques, les Conselleries implicades i els 
ajuntaments, afrontin aquest problema de manera conjunta 
amb la comunitat educativa. n

Per a la comunitat 
educativa la  

segregació escolar 
és un problema que 
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L’actual número de la revista Pissarra es fixa en una 
problemàtica educativa que hauria d’esdevenir motiu de 
preocupació entre l’administració educativa autonòmica, les 
administracions locals, com a les més properes a la ciutadania, 
les famílies i els professionals de l’educació. La segregació 
escolar és un fenomen que ha estat objecte d’estudi recorrent 
dins la literatura de la pedagogia i les raons i les repercussions 
d’aquestes transcendeixen allò purament educatiu. 

En aquest article, tot i que parlarem d’aspectes generals 
d’aquesta problemàtica, ens centrarem en l’experiència de 
Manacor a partir del curs 2015/16, primer curs 
d’implementació d’aquest pla, i amb tota tasca els anys 
previs, ara que han transcorregut deu anys de feina per a 
afrontar aquella situació. Parlarem dels antecedents i de 
quines foren les mesures que es posaren en marxa i com 
valoren alguns dels agents implicats els resultats 
obtinguts. Es tracta d’una situació que personalment vaig 
viure de prop, ja que vaig ser membre de l’equip directiu 
del aleshores CP Simó Ballester, un dels centres que patia 

aquesta segregació; també membre del Consell Escolar 
Municipal en representació dels docents; i regidor 
d’Educació de l’Ajuntament de Manacor a l’inici del primer 
curs amb el pla de distribució equitativa en marxa. 

LA SEGREGACIÓ ESCOLAR, MÉS ENLLÀ D’UNA 
PROBLEMÀTICA EDUCATIVA 

Entenem per segregació escolar la distribució desigual 
d’alumnes d’un perfil socioeconòmic, cultural, d’origen 
concret, entre els diferents centres que conformen una 
xarxa educativa, normalment dins una mateixa localitat o 
àmbit geogràfic restringit. En aquest sentit, Valiente (2007: 
203, com es cita a Mas, 2021: 218) també fa referència a la 
segregació escolar com un dels problemes principals per 
assolir l’equitat educativa: la segregació és una de les 
causes principals del desigual rendiment acadèmic. 
Segons Valiente “un sistema educatiu segregat és 
extremadament injust, ja que dona més als que més tenen 
i menys als que estan pitjor”.  

L’experiència de 
Manacor en el  
repartiment  
equitatiu de 
l’alumnat:  
la comunitat  
educativa com a 
motor Sebastià Llodrà Oliver   



15PISSARRA 162 / 2023

L’origen de la problemàtica és multifactorial i va molt més 
enllà de les polítiques educatives, tot i que també hi tenen 
una influència rellevant. La demografia és un element clau i 
l’augment de la població de les Illes Balears, més d’un 35% 
el darrers vint anys, ha dificultat l’intent de planificació del 
mapa escolar, i segurament també de qualsevol servei 
públic.    

La decisió sobre l’existència o no de zonificació escolar 
influeix en la creació de centres segregats i no sempre 
d’una forma previsible. A Manacor poble, el fet d’eliminar 
la zonificació uns anys abans, provocà que qualsevol infant 
del nucli pogués anar a qualsevol centre, exactament el 
mateix que succeí a Porto Cristo. Per això és important 
trobar mesures d’equitat a cada situació i entendre que no 
existeixen solucions genèriques en aquesta problemàtica. 
La lliure elecció de centre és un altra de les variables que 
trastoca la planificació d’una distribució equitativa de 
l’alumnat, ja que crea falses expectatives a les famílies i 
sovint fa que els centres d’una mateixa xarxa pública -i 
també concertada- entrin en competició per escolaritzar 
alumnat d’un perfil socioeconòmic concret.    

Entre les conseqüències educatives de la segregació 
trobam l’estigmatització d’alguns centres escolars 
concrets, la creació de centres gueto - i alhora també la 
creació de centres refugi de la població autòctona-, fet que 
provoca entorns escolars molt diferents dins una mateixa 
població; paral·lelament es creen, entre els propis centres, 
mecanismes de competència per atreure alumnat 
normalitzat i es desenvolupa una desmotivació entre els 
docents d’aquells centres més desafavorits. Abocam, 
d’alguna manera, els nostres alumnes a créixer i formar-se 
en un entorn escolar no normalitzat i que no és 
representatiu de com són els nostres pobles i les nostres 
ciutats. Al marge d’allò purament educatiu, la segregació 
té conseqüències a nivell social, lingüístiques, ambientals i 
econòmiques que ben segurament requeririen 
investigacions profundes a part.  

EL CAS DE MANACOR 

El comportament demogràfic esmentat a l’àmbit de les 
Illes Balears es reprodueix a Manacor de forma similar; en 
fa una anàlisi exhaustiva Gomila (2022), afirmant que 
aquest factor fou un dels causants de la situació de 
segregació que patiren les escoles del municipi abans de 
posar-se en marxa la distribució equitativa. 

Entre els anys 2011 i 2015, ens trobàvem amb un 
repartiment escolar molt desequilibrat: a l’inici del curs hi 
havia una diferencia entre alguns centres molt demandats 
per la població autòctona i que assumien ràtios molt altes, 
en alguns casos 27 o 28 alumnes. Per altra banda l’EI Sa 
Torre, el CP Simó Ballester i el CEIP Ses Comes comptaven 
amb un nombre molt elevat d’alumnes nouvinguts a les 
seves aules i, com que gairebé sempre disposaven de 
places, assumien l’arribada d’alumnat nouvingut que es 
produïa al llarg de tot el curs, fet que perpetuava aquest 
desequilibri. No amagam els noms dels centres perquè 
parlar-ne obertament forma part del procés de detecció, 
d’evidenciació, de conscienciació i de solució de la 
problemàtica, al manco així pensam que succeí en el cas de 
Manacor.  

COM ES VA ACTUAR? 

El punt de partida fou la unitat d’acció dins el Consell 
Escolar Municipal, la implicació de tots els agents i que 
l’Ajuntament de Manacor es posàs al capdavant d’aquestes 
reivindicacions, com recollia l’Ara Balears (Sitges, 2013). La 
resposta a la problemàtica havia de comptar forçosament 
amb la plena implicació de la Conselleria d’Educació - que 
és l’administració competent- i havia de tenir una 
justificació tècnica sòlida, en tractar-se d’un tema tan 
sensible.       

Es va determinar que el curs 2015/16 s’iniciaria el 
repartiment equitatiu a 4t d’EI. Ja durant tot el 2015 es va 
treballar per fer una detecció universal dels alumnes NESE 
i NEE entre tots els nascuts l’any 2012, això suposava 
entrevistes amb un total del 317 famílies.  

L’origen de la 
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Pel 4t d’infantil del curs 2015/16 es definí la següent 
distribució: 16 alumnes ordinaris; 6 NESE, que presentassin 
desconeixement de les dues llengües oficials; i 1 alumne 
amb NEE per aula. 

PARLAM AMB ALGUNS DELS AGENTS IMPLICATS 

Per tal de conèixer de primera de primera mà com fou 
aquest procés hem volgut entrevistar cinc persones que hi 
participaren d’una forma activa i que representin els 
diferents agents implicats. Són els següents:  

 Josep Gomila Benejam fou l’inspector d’Educació de la 
zona de Manacor. 

 Antoni Gomila Grimalt és el director d’EP del CC Sant 
Vicenç de Paül de Manacor. 

 Anneliese Martí Ballmann és tècnica d’Educació de 
l’Ajuntament de Manacor 

 Maria Joana Mas Vaquer és la directora del CEIP 
Jaume Vidal de Manacor. 

 Cati Riera Mascaró fou regidora d’educació i batlessa 
de l’Ajuntament de Manacor.   

En base a cinc qüestions que els hem anat plantejant, 
analitzam les respostes i confrontam els punts coincidents 
i divergents.  

1. Quina era la situació de Manacor pel que fa a la 
segregació escolar? 

Hi ha molta coincidència en la importància de l’augment de 
la població des de finals del segle XX, tal com indica Antoni 
Gomila, i que, com puntualitza Catalina Riera, a Manacor 
s’accentuà entre els anys 2005 i 2009.    

Riera aporta més dades sobre l’origen de la població i com 
foren alguns centres els que majoritàriament absorbiren 
l’augment d’alumnat: “el 2009 un 23,7% de la població era 
estrangera i més concretament, un 16,4% era procedent 
de països no comunitaris. Evidentment, aquests canvis es 
reflectiren a les escoles. El 2008/09 tres escoles tenien, 
cada una d’elles, entre un 35% i un 45% d’alumnat 
estranger. 

Maria Joana Mas, en la mateix línia que Antoni Gomila, 
assenyala que “l’escolarització de tota aquesta població 
infantil es va concentrar sobretot a alguns centres (CP 
Simó Ballester, CEIP ses Comes i EI Sa torre) potenciant la 
segregació escolar, fins arribar al punt en que les famílies 
autòctones rebutjaven l’escolarització dels seus fills i filles 
a aquests centres”.  

Josep Gomila especifica que “aquesta situació era 
insostenible per la dificultat que hi havia per poder 
treballar amb un mínim d’expectatives de normalització 
escolar”. 

La pedagoga municipal Anni Martí afegeix: “l’eliminació de 
la zonificació escolar anys abans i la lliure elecció de centre 
per part de les famílies va provocar, després d’uns primers 
anys d’estabilitat, que amb el pas del temps es 
diferenciassin les famílies entre les que sol·licitaven 
aquests centres, la minoria, i les que els volien evitar”. 

La mateixa Martí concreta que “la mesura que va prendre 
l’administració educativa de congelar la incorporació de 
nouvinguts a aquests centres per evitar incrementar les 
necessitats de suport educatiu va provocar que 
s’incrementassin les ràtios a la resta de xarxa escolar, 
mentre que els tres centres segregats estaven 
infrautilitzats respecte al nombre d’alumnes i alhora 
patien altres problemàtiques com la falta de serveis 
complementaris, la constant adaptació dels objectius del 
currículum escolar, el desànim del professorat provocat 
per la falta de reconeixement social. Les famílies no 
entenien ni compartien decisions preses respecte a 
l’escolarització”. 

“En general, podríem dir que hi havia un malestar a tota la 
comunitat educativa per mor del que es considerava un 
procés d’escolarització de l’alumnat i d’incorporació al 
sistema educatiu de nouvinguts poc transparent i poc 
encertat”, afegeix Martí. 

Antoni Gomila conclou el següent: “la situació començà a 
ser delicada i provocà que es desencadenàs un fort 
moviment social amb l’objectiu de combatre la segregació 
escolar i que les aules dels centres del municipi tenguessin 
una composició similar pel que fa al seu alumnat”. 

2. Quines accions es varen prendre per intentar revertir la 
situació?  

Si bé el curs 2015/16 fou el primer en implementar-se 
aquest pla de distribució equitativa, la problemàtica 
s’arrossegava de feia anys. Abans de centrar-se en les 
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accions concretes, alguns entrevistats parlen de les passes 
prèvies.  

Antoni Gomila cita la Plataforma per l’Educació “pel que fa 
al seu paper reivindicatiu”; Josep Gomila, per la seva part, 
assenyala que “el curs 2011/12 (...) vàrem començar a actuar 
coordinadament amb l’Equip d’Atenció Primerenca i 
posteriorment, també amb els Serveis Socials de 
l’Ajuntament. Es tractava d’organitzar un operatiu per 
detectar l’alumnat NESE o NEE que no estava escolaritzat a 
primer cicle d’Educació Infantil, a fi de poder-los repartir 
de forma equilibrada entre totes les aules de 3 anys de la 
localitat”. 

Riera també es fixa en accions prèvies indicant el següent: 
“El 2009 ja es feien reunions amb la Conselleria per tal 
d’adoptar mesures de manera conjunta. El curs 2011/2012 ja 
es va començar amb el repartiment equitatiu de l’alumnat 
NESE, però no va tenir continuïtat. Va ser el curs 2013/2014, 
quan la situació era insostenible, que tota la comunitat 
educativa, la Conselleria i l’Ajuntament ens posarem 
d’acord en fer un front comú per abordar aquesta 
situació”. 

Hi ha coincidència plena dels entrevistats en els següents 
tres punts: la importància que fos el Consell Escolar 
Municipal, amb tots els agents implicats, qui determinàs la 
necessitat de solucionar el problema de la segregació; la 
implicació de tots els centres públics i concertats em el 
procés; i que fos l’Ajuntament qui encapçalàs la reclamació 
a la Conselleria d’Educació, que és qui té les competències. 
De fet, Riera recorda que “l’11 de maig de 2015 el Ple de 
l’Ajuntament va aprovar, per unanimitat, una proposta 
envers una escolarització equilibrada amb la finalitat 
d’assegurar la cohesió social i evitar la segregació dels 
centres. En aquesta proposta es comprometia a aportar 
tots els recursos necessaris per continuar la feina 
encetada”. 

La tècnica municipal Martí descriu en deu punts quines 
foren les passes que es donaren per a implementar aquest 
distribució equitativa: 

1- La Conselleria va organitzar una taula de treball tècnica 
formada pels directors i directores dels centres, inspecció 
educativa i la cap d’escolarització en nom de la Conselleria, 
i pel regidor, dues tècniques d’Educació i la mediadora 
intercultural per part de l’Ajuntament.  

2- Es va redactar una proposta per regular el repartiment 
dels alumnes amb necessitats de suport educatiu que va 
ser recollit pel director general i que va ser la base per a la 
modificació del decret d’admissió d’alumnes del següent 
curs escolar. 

3- El Consell Escolar Municipal es va anar reunint 
periòdicament, va fer un seguiment del treball que s’anava 
realitzant i va validar l’informe-proposta. 

4- L’Ajuntament en Ple va aprovar continuar treballant per 
evitar la segregació i prendre mesures d’intervenció 

compensatòries; en conseqüència, va sustentar 
econòmicament alguns serveis inviables encara als centres 
com l’escola matinera o el menjador escolar, va 
acompanyar econòmicament famílies que no havien 
obtingut plaça a la seva primera opció i presentaven 
dificultats econòmiques o de transport per accedir als 
altres centres. 

5. Es va parlar amb els centres segregats sol·licitant la 
implicació del professorat en els canvis. 

6. La Comissió d’Escolarització es va reunir periòdicament 
per informar contínuament de ràtios i desenvolupament 
d’acords i per prendre decisions amb tots els integrants i 
validar els processos que es duien a terme. 

7. La Conselleria va provocar el canvi d’estructura dels 
centres segregats de Manacor ciutat per encobeir una 
escolarització completa d’EI i EP a cada un d’ells. 

8. Nous equips directius iniciaren nous projectes educatius 
en els seus respectius centres i, a més a més, la Conselleria 
va atorgar a un d’ells la possibilitat de ser un centre 
integrat de música i educació infantil i primària (ara ja és 
una realitat). 

9. L’Ajuntament, aleshores amb la batlessa Catalina Riera, 
va recuperar, salvant molts d’obstacles, un edifici que es va 
annexionar a un dels centres per tal d’incorporar els 
espais necessaris per fer els estudis elementals de música. 

10. L’Ajuntament i la Conselleria varen organitzar 
entrevistes amb les famílies que tenien infants que havien 
d’entrar al sistema educatiu el curs següent per tal de 
conèixer prèviament les necessitats de suport educatiu i 
els infants amb necessitats educatives especials. 

3. En cap moment vàreu tenir presents experiències 
d’altres municipis?  

Martí indica que “al principi, a part de disposar de 
documents tècnics d’experts, ja coneixíem l’experiència de 

L’Ajuntament i la  
Conselleria varen  

organitzar entrevistes 
amb les famílies que 

tenien infants que  
havien d’entrar al  
sistema educatiu
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Vic, a Catalunya. El Consell Escolar Municipal va demanar 
que les dues tècniques del Departament d’Educació i la 
mediadora intercultural visitàssim sa Pobla”. Riera, Mas i 
Antoni Gomila coincideixen a assenyalar l’experiència de 
sa Pobla com a referent. Josep Gomila també apunta que 
es va posar en contacte amb la inspectora de zona de Vic. 
“Una localitat de Catalunya on sabia que s’havia posat en 
marxa una experiència d’aquest estil”, afegeix.   

4. Amb quines dificultats va topar tot aquest procés?  

Josep Gomila assenyala la manca d’un normativa específica 
que determinàs el procediment com a la dificultat inicial, 
que es va haver de resoldre amb la amb el treball a nivell 
de comunitat educativa de Manacor i afegeix el següent: 
“tots els centres educatius de la localitat que hi havien de 
participar de forma voluntària. La resposta va ser molt 
positiva per part de tots els centres, tant públics com 
concertats.  

Ambdós directors entrevistats, Antoni Gomila i Maria Joana 
Mas, coincideixen en el descontent d’algunes famílies per 
no poder ser escolaritzades en la tria de centres 
preferents. Indiquen que això xocava amb el dret a lliure 
elecció de centre.  

Pel que fa a les famílies, Marti indica que “desconfiaven de 
la plaça assignada, amb les conseqüents protestes i 
reivindicacions cada any després del procés d’admissió”. A 
més introdueix dues dificultats més: “una denúncia de 
l’escola catòlica al decret d’admissió que va fer més lenta 
la normalització als centres”; i també que “les diferències 
de despeses que han d’afrontar les famílies segons el 
centre”. 

A mode de conclusió, Antoni Gomila indica que “un sector 
molt important de la població valorà el treball que impulsà 
el Consell Escolar Municipal, els directors i les directores 
dels centres escolars, l’Equip d’Atenció Primerenca, la 
Conselleria d’Educació i l’Ajuntament de Manacor amb els 
seus serveis tècnics que, en definitiva, feren realitat una 
primera distribució equilibrada a les aules de 4t d’EI. 

5. Anys després de les mesures que s’han pres, quina 
valoració en fas? 

Hi torna a haver un sentir general de valoració positiva del 
procés entre tots els entrevistats i allò que més es valora 
és que la solució partí del consens entre la comunitat 
educativa. “Va ser un moment en què es va sentir molt a 
prop la comunió amb tots els integrants de la comunitat 
educativa del municipi i amb els serveis educatius de la 
Conselleria”, afirma Martí.  

Riera afegeix que ”l’esforç de tot el poble va valer la pena. 
Per valorar el resultats basta mirar tots els centres a dia 
d’avui i veure la satisfacció dels infants, les seves famílies i 
els claustres de docents”. “No sabríem imaginar un 
funcionament diferent. Ja el tenim ben consolidat i hi ha un 
grau d’acceptació social molt elevat”, indica Josep Gomila.  

“Aquest repartiment equilibrat ha possibilitat una 
educació integradora basada amb la igualtat 
d’oportunitats, la inclusió i cohesió social. Encara que s’ha 
de continuar treballant en aquest sentit”, comenta Joana 
Maria Mas.  

“Hi va haver mesures molt valentes com la reestructuració 
dels centres instaurant nous nivells educatius al centres 
segregats, la instauració dels estudis elementals de 
música i aconseguir un antic edifici previst per a altres 
serveis per ser annexionat a un dels centres segregats. 
Resta esmenar la mancança d’espai que pateix el centre 
de Porto Cristo”, afirma Martí, que també remarca la 
importància de les modificacions en el decret d’admissió 
per tal de garantir un repartiment equitatiu.  

Cal també replantejar 
polítiques d’escolarització 

com la lliure elecció de 
centre, que respon a 

drets purament  
individuals
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Tant Antoni Gomila com Martí, en clau de present i futur, 
indiquen que s’ha d’anar més enllà: no s’ha de baixar la 
guàrdia, ja que la societat és viva i es mou continuament, hi 
ha noves situacions que preocupen. “És necessari revisar 
de nou els criteris a seguir per fer efectiva una veritable 
distribució equilibrada de l’alumnat. No és una tasca gens 
fàcil i el consens entre tots els agents implicats és 
essencial si no volem tornar a caure en desigualtats a les 
escoles”, conclou Martí.  

I algunes conclusions  

És evident que una problemàtica com aquesta requereix 
implicació i unitat d’acció de totes les parts. Així ho 
manifesten els entrevistats i ho corroboren també els 
resultats, ara que els podem analitzar amb certa 
perspectiva temporal. 

La feina colze a colze entre administracions, els centres i 
les famílies és la que permet marcar clarament els 
objectius, crear un llenguatge comú i mostrar unitat quan 
surten el entrebancs. A Manacor n’hi va haver, sobretot a 
l’inici de la posada en marxa del pla. Hi hagué famílies que 
no volien que els seus fills fossin escolaritzats a l’EI Sa 
Torre, tal com recollia l’Ultima Hora del 2 de juliol de 2015 
(Mas, 2015). Es va solucionar amb molt d’acompanyament a 
les famílies; implicació per part de les administracions, 
especialment l’Ajuntament, comprometent-se a que es 
garantirien els serveis complementaris i que es 
mantindrien els criteris d’adjudicació.  

Prèviament és necessària tanmateix, una anàlisi acurada 
de la realitat del municipi, poble o barriada en la qual és 
vol intervenir i detectar quines són les variables a tenir en 
compte, defugint de solucions generals. Paral·lelament cal 
però, que la normativa d’escolarització reculli aquestes 
particularitats i que sigui una eina viva, modificable i 
adaptable segons evolucioni la realitat. També es 
requereix una mirada a llarg termini: els resultats de les 
solucions que es començaren a aplicar el 2015/16 es 
percebrien a nivell general anys després.  

En el cas de Manacor, un dels fets decisius que portà a 
posar en marxa aquestes mesures fou la visió de xarxa 
educativa de tots el centres, el convenciment que es 
treballava un aspecte general del municipi: l’objectiu era 
que cada aula de Manacor fos un Manacor en petit. A nivell 
particular dels centres, que hi havia un benefici particular 
d’aquests: si la mesura funcionava, els centres que patien 
segregació millorarien la seva situació i, alhora, la resta 
podria baixar les elevades ràtios que patien.  

Cal també replantejar polítiques d’escolarització com la 
lliure elecció de centre, que respon a drets purament 
individuals; s’ha d’impulsar un repartiment lògic i equitatiu 
que parteixi d’una visió social i col·lectiva d’un servei públic 
com és l’educació i els serveis educatius han de comptar 
amb eines per poder-ho fer. 

Tornant a l’experiència manacorina, i com expressen 
alguns dels entrevistats mostrant certa preocupació, s’han 

fet les primeres passes, però queda molta feina per fer i el 
context és viu i canviant. No s’ha d’afluixar i s’han de seguir 
dedicant esforços per aplicar polítiques de repartiment 
equitatiu. La detecció d’alumnat amb necessitats 
específiques de suport educatiu és una eina inicial 
fonamental per reduir la segregació escolar (Cuevas, 2020) 
i ha d’anar acompanyada de mesures de de distribució 
equitativa empeses i avalades per la pròpia normativa 
d’escolarització.   
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“Recursos” contra la  
segregació a Menorca 

Jaume Fabregat, STEI Intersindical Menorca  

Potser la discriminació escolar als centres educatius i mu-
nicipis de Menorca no sigui tan alarmant com en altres ter-
ritoris. A sobre, sembla que tenim una configuració 
acurada del mapa escolar. També és cert que els ajunta-
ments fan mans i mànigues invertint en infraestructura i 
material per a les escoles més vulnerables. En les mateixes 
en què, si fa falta, els consistoris col·laboren perquè tots 
els barris puguin gaudir d’activitats extraescolars. Addicio-
nalment, si un 80% de les famílies de cada centre respon a 
l’enquesta sobre l’Índex socioeconòmic dels centres (ISEC) 
on, a partir de quatre preguntes sobre el nivell d’estudis 
dels pares i les mares, la seva situació laboral i quants lli-
bres hi ha a les llars, es pot augmentar la dotació als cen-
tres amb menys recursos per part de la Conselleria 
d’Educació i Formació Professional.  

Tot açò sona molt bé... Però, a pesar de tot, la segregació 
existeix i s’ha de vèncer. Cal combatre-la perquè aquesta 
forma de discriminació és un tema de drets humans i justí-
cia social. És un fenomen on conflueixen diversos factors, 
molts de caràcter estructural i amb profundes implica-
cions a tota la societat. 

Per açò, per frenar-la no n’hi ha prou amb actuar sobre un 
únic motiu, sinó que es requereix un disseny complet de 
mesures globals que van més enllà de l’abast escolar. Per 
exemple, la relació amb la segregació residencial i l’efecte 
d’arrossegament de la concentració de famílies d’un deter-
minat nivell socioeconòmic, origen nacional o cultural dels 
barris, expliquen la composició anàloga en els seus centres 
educatius. Una solució seria, i no exempta de debat, elimi-
nar la llibertat d’escollir el centre per part de les famílies, 
dividir tot l’alumnat de l’àrea educativa i fer una veritable 
distribució equitativa i unificada d’estudiants. Quan es 
dona a triar, si no hi ha justícia i igualtat social, es donen 
privilegis a uns quants, ja que les persones vulnerables te-

nen molt menys espai per triar. En definitiva, alguns tin-
dran llibertat d’escollir i altres no. 

L’educació té un paper i, tant famílies com docents, en som 
responsables. Però va més enllà. No es pot posar tot el fo-
cus en l’escola, que és una part cabdal, sense ignorar la ne-
cessitat de recursos, una formació rigorosa, la reducció de 
ràtios, la inversió d’infraestructures... Tot sense recaure en 
més burocràcia.   

La manca estructural de recursos del nostre sistema és 
una evidència. Segons les darreres dades, la nostra auto-
nomia es troba anquilosada en un 3% de finançament pú-
blic en relació amb el nostre PIB. Una inversió a la cua dels 
territoris de l’Estat espanyol i molt per sota de la mitjana 
europea, que és del 5%. No tot és una qüestió econòmica, 
però és absolutament necessària. Si no es tenen recursos, 
hi ha coses que no es poden fer. 

Segregació 
a Menorca

A pesar de tot,  la 
segregació existeix i 

s’ha de vèncer
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No obstant això, amb la dificultat d’u-
na solució real que impliqui la globali-
tat de la societat, a Menorca s’han fet 
i es continuen creant accions per 
compensar la segregació. Tant els 
equips directius com els equips do-
cents i les famílies en són conscients, 
i no s’han quedat aturades en la resti-
tució del cercle viciós que comporta 
la segregació.  

Aquest article vol donar veu a les ex-
periències per combatre l’estigma de 
la segregació del CEIP Sa Graduada i 
del CEIP Antoni Juan Alemany, tot re-
coneixent l’esforç de la seva comuni-
tat educativa. Tal com ens expliquen 
na Rita Ameller i na Clara Elorduy, 
mestra i mare respectivament d’a-

quests dos centres, es va decidir posar en marxa projectes 
educatius singulars, sòlids i atractius per atreure una ma-
jor demanda a les seves escoles i deixar enrere l’aura de 
marginalitat que les sobrevolava de manera injusta. 

Si aconseguim garantir una educació de qualitat disponi-
ble per a tothom, les famílies no sentiran la necessitat d’es-
collir escola. Assolir un sistema educatiu que sigui 
equitatiu i posi a disposició de l’alumnat els recursos ne-
cessaris per garantir la igualtat d’oportunitats, indepen-
dentment del seu origen socioeconòmic, i que es 
reivindiqui la coeducació entesa com una educació en con-
vivència i per la igualtat, sense segregar ni discriminar per 
raons de gènere, classe social, ètnica, procedència, orienta-
ció sexual, capacitat, ideologia o religió. 

Vol donar veu a les 
experiències per 
combatre l’estigma 
de la segregació del 
CEIP Sa Graduada i 
del CEIP Antoni 
Juan Alemany
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La meva experiència com a 
mare en una escola segregada 

Clara Elorduy Vila, mare del CEIP Antoni Juan Alemany 

Un dia, a la feina, em van demanar: 

- El teu fill comença enguany escola, no? Quin centre us 
toca per barri? 

- Antoni Juan. 

- Ostres... sí? I què fareu? 

El dilema (sembla ser) era si matricularia el meu fill a una 
escola amb una taxa tan elevada d’immigració, o bé me 
l’enduria cada dematí a una escola enfora, però amb una 
ràtio més tranquil·litzadora de maonesos de doble o triple 
generació. 

Han passat onze anys (la meva filla petita ja és a sisè!) i puc 
dir, sempre des de la meva experiència personal, que una 
de les majors dificultats d’una escola segregada és des-
fer-se de l’estigma social. 

És un peix que es menja la coa. Les famílies locals rebut-
gen l’escola i les places són ocupades per les famílies 
nouvingudes o alumnes traslladats durant el curs escolar. 
És natural: vols que el teu fill se senti integrat i acollit, i 
creus que serà més fàcil entre iguals , amb amics que 
parlin la mateixa llengua, que tenguin els mateixos cos-
tums. Encara que l’Administració hagi deixat de fer políti-
ques de segregació a les escoles, revertir aquesta 
tendència és molt complicat perquè depèn de la decisió 
de les famílies. 

Són alumnes que  
arriben sense haver es-
tat abans escolaritzats i 
desconeixen què significa 
fer una fila o seure per 
escoltar un conte

Les famílies són,  
probablement,  la 
peça més difícil  

d’encaixar al puzle 
d’una escola amb 

una forta segregació
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Per tal de poder atendre la diversitat dins l’aula, fa anys 
que l’escola Antoni Juan Alemany de Maó va aconseguir da-
vallar la ràtio de vint-i-cinc a vint alumnes. A més, amb l’ob-
jectiu d’enriquir el seu programa i fer-lo més atractiu per a 
les famílies, van posar en marxa un projecte lingüístic fan-
tàstic que duplica les hores lectives en anglès. I un poquet 
més endavant, l’Ajuntament i les Joventuts Musicals de Maó 
van finançar un altre projecte al centre anomenat “Quatre 
Cordes” que introdueix classes de violí i violoncel a les ho-
res de música, a partir de tercer curs d’educació primària, 
que ha donat accés a una formació musical de primer ni-
vell a un alumnat d’una realitat sociocultural pobre. 

Aquests van ser, per a mi, factors decisius per triar aques-
ta escola. Perquè llavors em semblava que era de bona 
mare valorar el currículum acadèmic del centre educatiu... 
A més de la proximitat amb casa nostra que, des de ben 
petitons, va permetre els meus fills adquirissin la confiança 
i l’autonomia per anar i venir caminant tot sols a l’escola. 
Però, com dic, hi ha moltes famílies que decanten la balan-
ça per altres qüestions i, també, tenen raó. 

Un alumnat majoritàriament d’ascendència migrant i so-
cioeconòmicament vulnerable planteja moltes dificultats 
dins l’aula. No és només que no entenguin el castellà ni el 
català. De vegades, són alumnes que arriben sense haver 
estat abans escolaritzats i desconeixen què significa fer 
una fila o seure per escoltar un conte, i destaroten tot el 
grup. De vegades són alumnes amb tantes carències emo-
cionals que, literalment, no poden atendre a classe. D’al-
tres vegades, les carències són econòmiques. Cap 
d’aquests motius els treu el dret de ser dins l’aula, amb la 
resta de companys. El que necessita l’escola son recursos. I 
necessita també mestres compromesos. 

Aquests mestres hi són (o hi han estat) a Antoni Juan. I te-
nen nom i llinatges. Vull citar n’Esther Campos, a educació 
infantil, que va ensenyar els meus fills quan tot just tenien 
tres o quatre anys que la classe era un equip, unit i solidari 
i, des d’aquesta base, es varen poder resoldre mil i un con-
flictes que vindrien així com anaven creixent. És cert que 
més d’un infant a segon curs encara no llegia bé, i que mai 
no ens van donar cap premi a la millor disfressa de Carna-
val... però tenien l’habilitat social de demanar ajuda i de de-
tectar quan un company necessitava un cop de mà. 

Puc citar també na Carme Cabrera, que ha aconseguit 
mantenir el programa d’anglès tot i haver perdut el finan-
çament extern, conscient que aquest domini excepcional 
de la llengua anglesa és un regal impagable per a l’alum-
nat de l’escola. Igualment rellevant és la feina de la direc-
tora, Vicky Sintes, que ha establert un lideratge ferm amb 
les i els alumnes... I també amb les famílies. 

I és que les famílies són, probablement, la peça més difícil 
d’encaixar al puzle d’una escola amb una forta segregació. 
Si en els darrers anys la implicació dels pares i mares amb 
les escoles va a menys, quan afegim barreres lingüístiques 
i culturals, la cosa es complica més encara. La pèrdua del 
català com a llengua vehicular és un dels danys col·laterals 
més dolorosos. 

En els anys que he format part de l’escola com a mare, no 
hem arribat a crear una xarxa real de famílies. S’han fet in-
tents integradors des de l’Associació de famílies, però no 
han funcionat. Els nostres fills s’han fet amics, han vingut a 
berenar a casa, però jo no m’hi he fet amiga. És per aques-
ta diferència que crec que, probablement, aquesta amistat 
serà el millor que hauran tret els meus fills del seu pas per 
l’escola. 

Compartir anys al costat d’al·lots i al·lotes que viuen situa-
cions difícils els ha generat una gran capacitat d’empatia i 
solidaritat. Sentir-se part d’un grup divers, parlar de tu a 
tu amb persones d’altres condicions i cultures, no és 
aquesta la realitat en la qual viuran el dia de demà? Jo, 
avui, encara no aconsegueixo fer-ho amb naturalitat. Alho-

La nostra escola i les 
seves circumstàncies 
els ha fet rics en valors

La meva sorpresa 
va ser l’estigma 

que patia el centre
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ra, per si algú en té dubtes, els meus fills mantenen la nos-
tra llengua i la nostra cultura, no diuen paraulotes encara 
que n’han sentides de ben gruixades. Distingeixen perfec-
tament el bé del mal, i trien gairebé sempre l’opció correc-
ta. Els fillets no tornen dolents, una por completament 
infundada que tenen algunes persones respecte d’una es-
cola amb alumnat conflictiu. 

Crec, per contra, que la nostra escola i les seves circum-
stàncies els ha fet rics en valors. I m’agradaria tant que les 
famílies que rebutgen el centre, perquè hi veuen moltes 
mares amb vel a la porta, miressin la diversitat amb uns al-
tres ulls. 

 

Una escola viva amb un  
estigma immerescut 

Rita Ameller Barber, mestra del CEIP Sa Graduada 

Quan, per concurs de trasllats, em va tocar 
CEIP Sa Graduada de Maó, l’any 2000, no co-
neixia gens l’escola però de seguida m’hi vaig 
trobar molt bé. Hi havia un claustre cohesio-
nat, amb ganes de treballar i molt vocacional. 

La meva sorpresa va ser l’estigma que patia 
el centre. Tenia molt mala fama per la tipolo-
gia de l’alumnat i, com a conseqüència, baixa 
demanda a l’hora de matricular filletes i fi-
lletes. No conec molt bé els motius però, 
quan comentava que treballava a Sa Gra-
duada, la gran majoria de gent en parlava 
malament (sense cap tipus de criteri), quan 
jo des de dins ho veia d’una manera total-
ment diferent. 

Durant aquests primers anys els grups s’om-
plien d’alumnes que no havien triat l’escola. 
Eren aquells que no havien aconseguit plaça a 
les escoles que havien triat. Mai s’emplenava 
el grup pel setembre i, durant el curs, hi havia 
un degoteig constant d’alumnes nouvinguts. 
També era una època on totes les escoles de 
Maó estaven molt saturades i cada any havien 
d’obrir noves línies al nivell de 3 anys d’educa-
ció infantil. Fins i tot un any, la Conselleria d’E-
ducació i Formació Professional va decidir 
obrir-ne una a Sa Graduada, hi va haver una 
campanya per part de les famílies en contra 
d’aquesta decisió, i van aconseguir que aquest 
grup anés a un altre centre. 

L’any 2005 va arribar el moment d’escolaritzar el meu fill. 
Cap família de la nostra escoleta es plantejava portar els 
seus fills a Sa Graduada i moltes feien comentaris despec-
tius envers l’escola. Comentaris dolorosos, com a mare i 
com a mestra. Va ser llavors quan vam decidir que havíem 
de fer alguna cosa. 

A partir de l’any 2006, abans del procés d’inscripció a les 
escoles d’infantil i primària, vam anar a totes les escoles 
d’educació infantil de primer cicle de Maó a presentar el 
nostre Projecte educatiu. L’objectiu era donar a conèixer el 
nostre centre des de dins i desmentir moltes idees falses 
que rodaven a nivell de carrer.  

El missatge era clar: 

- Tenim un bon Projecte educatiu. 

- Sa Graduada no és ni millor ni pitjor que la resta d’esco-
les de Maó. 

- Animem les famílies perquè triïn el nostre centre. 

- Si no el trien i els toca igualment, poden estar tranquils, 
els seus fills i filles estaran en bones mans. 

- També presentàvem el Projecte British Council, descone-
gut fins aquell moment. 

La iniciativa va funcionar i el curs següent vam tenir més 
demanda, amb un grup de vint-i-cinc alumnes estable i 
compensat pel que fa a la tipologia d’alumnat. Any rere any 
l’estigma s’ha anat esborrant i, en aquests moments, tenim 
alumnat divers i ric a totes les aules. La situació s’ha nor-
malitzat i ja fa uns anys que en el procés d’escolarització el 
CEIP Sa Graduada té moltes sol·licituds. n 
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L’IES Can Balo va ser creat l’any 2017 i atén els alumnes in-
terns als centres socioeducatius d’Es Pinaret, Es Mussol, Es 
Fusteret i, també, els que estan a Projecte Jove. Hem parlat 
amb la seva directora, na Núria López, una entusiasta del 
món de l’educació i de donar segones i terceres oportuni-
tats a aquells joves marcats per un futur més aviat incert.  

Bon dia, Núria, i gràcies per rebre’ns. Ens podries comen-
tar una mica quin ha estat el teu itinerari professional fins 
arribar a la direcció de l’IES Can Balo? 

Són 23 anys d’una tasca docent de la qual estic molt orgu-
llosa. 13 anys com a mestra del centre de menors Es Fuste-
ret; una mica més de 5 com a coordinadora de les unitats 
docents adscrites a la Fundació Socioeducativa S’Estel, l’or-
ganisme encarregat de la gestió dels tres centres de priva-
ció de llibertat de les Illes Balears: Es Pinaret, Es Fusteret i 
Es Mussol; i a partir del sisè curs com a directora de l’IES 
Can Balo, un centre que representa la unió i dignificació 
d’un equip docent molt compromès en la recerca de ca-
mins d’èxit per al nostre alumnat.   

Si anam una mica enrere, fou a principi del curs 1990-2000 
que, després d’una decisió poc pensada i poc avaluada, em 
vaig iniciar en el món dels menors amb mesures judicials. 
En aquell moment l’antic Centre de menors Sagrada Famí-
lia, de Palma, es convertia en un projecte per a crear un es-
pai socioeducatiu a l’abast de joves amb llibertat vigilada i 
amb un absentisme escolar considerable. Un llarg camí 
que, després de molts anys i un gran nombre d’aprenen-
tatges i nous reptes personals, em va dur a la direcció de 
l’IES Can Balo l’any 2017.      

Quin tipus de tasca es fa amb el vostre alumnat? 

És important tenir present que és una feina que no puc fer 
jo tota sola, ni tampoc el conjunt de docents del centre. Per 

això té tanta importància incidir en el context de l’alumne, 
un entorn en què hi dedicam molt de temps i esforços. Els 
hem de donar oportunitats i molta dedicació perquè no po-
dem permetre que, en ser adults, es vegin condemnats a 
no tenir altra opció que haver de delinquir. Són víctimes 
del seu sistema (familiar, escolar, de l’entorn de les amis-
tats i del context social) i, massa sovint, no en som cons-
cients i els carregam totes les culpes damunt ells, sense 
oblidar de fer-los responsables dels seus actes, del seu 
procés i de poderar-los per al canvi.  

IES Can Balo: 
fer les paus amb 
l’entorn educatiu 

Montserrat Nadal, 
coordinador de Pissarra 

   



Des del centre els oferim una proposta constructiva i pro-
activa, en què els alumnes són el centre del nostre projecte 
educatiu, amb l’objectiu que sentin i es creguin que són 
persones que estan construint la seva vida; i això cal fer-ho 
des d’un punt de vista positiu.    

Com és la teva relació amb els alumnes? 

Som una persona molt estricta però, al mateix temps, molt 
comprensiva amb aquest tipus d’alumnat. Diria que la com-
binació conté elements com: donar molt d’amor, posar lí-
mits i fer-los molt conscients dels seus deures. La clau està 
en trobar un equilibri amb tots aquests punts, que se sen-
tin atesos i acompanyats, amb una dedicació total per part 
nostra, però també que es responsabilitzin dels seus actes.  

I amb la resta d’entitats que prenen part en el seu procés 
educatiu, quina és la relació? 

Una de les coses que més costa és fer feina amb xarxa, per 
exemple amb altres professionals que també fan un segui-
ment d’aquests alumnes. No podem permetre la seva es-
tigmatització, o dir que són uns joves que no s’adapten, 
que no ens cauen de manera simpàtica.  Són persones que duen una motxilla plena de males expe-

riències, de molts anys enrere, i el que hem de fer és bui-
dar-la i anar-hi col·locant noves eines i bones experiències. 
Hem de lluitar contra el seu discurs de “no ho puc fer”, o “jo 
sé robar molt bé”, o “només som bo en el paper de dolent”. 
Han de fer les paus amb l’entorn escolar i amb ells matei-
xos i anar descobrint les seves capacitats i aptituds, que hi 
són. Es tracta de potenciar els seus punts forts i no focalit-
zar-se en les seves debilitats, cosa que ja fa a bastament la 
societat.       

Quina és l’oferta formativa de l’IES Can Balo? 

L’IES Can Balo s’encarrega de la formació dels estudiants 
mentre estan internats, amb mesures judicials, malgrat 
que continuen matriculats als seus centres educatius 
d’origen. Oferim tota l’oferta educativa entre els 14 i els 
20 anys, encara que hi pot haver alumnes amb 21 anys. 
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Fou a princi pi del 
curs 1990-2000 
que em vaig iniciar en 
el món dels menors 
amb mesures 
judicials

Els alumnes són el 
centre del nostre  
projecte educatiu
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Per tant, hi ha estudis de secundària, batxillerat i cicles 
formatius de formació professional. Algunes assignatu-
res específiques del batxillerat, si no les podem oferir al 
centre, es cursen a través de l’Institut d’Educació a Dis-
tància de les Illes Balears, l’IEDIB.  

El més important és que són uns estudis personalitzats a 
la realitat de cada un dels nostre alumnes, en què ell o ella 
n’és el gran protagonista. També oferim les proves d’accés 
al grau mitjà i superior de formació professional, la prepa-
ració per al Graduat en secundària, nivells d’anglès de l’Es-
cola Oficial d’Idiomes, certificats de català de l’EBAP, etc.      

Per damunt de tot volem oferir uns ensenyaments de quali-
tat, amb els mateixos drets per a uns joves que venen molt 
rebotats amb el sistema educatiu ordinari, des de l’equitat i 
la igualtat d’oportunitats per a tothom. La nostra oferta for-
mativa és d’una gran qualitat, ja que fa un munt de temps 
que coneixem i treballam qüestions com el Disseny Univer-
sal per a l’aprenentatge, les situacions d’aprenentatge o l’a-
valuació formativa, que s’han incorporat recentment amb la 
LOMLOE.  

Els vostres alumnes també van a fer activitats a altres 
centres, és així?  

Sí, una de les dinàmiques de les quals estam més orgullosos és 
la combinació del programa Aprenentatge-Servei i Alumne- Ex-
pert, en què els alumnes de Can Balo van a escoles, com per 
exemple el CEIP Anselm Turmeda, a explicar projectes que 
han fet sobre tot envers l’aprenentatge servei, una manera de 
treballar empatia, solidaritat, canvi i col·laboració. N’estam 
molt contents i aviat l’ampliarem al CEIP Son Anglada. 

Quina formació feis al vostre centre? 

Un dels nostres trets característics és intentar fer una for-
mació en equip cada curs per cohesionar i avançar plegats. 
Una que record amb molta estima es una formació que fa 
un bon grapat d’anys ens va venir a fer n’Antonio Sánchez, 
de com transferir tota aquesta gestió de les emocions al 
nostre alumnat. Hi tenen una gran importància les tutories 
individuals i les triangulars; aquestes darreres es donen 
entre la llar en què està intern l’alumne, la família i el cen-
tre educatiu. Cal fomentar en tot moment el respecte, l’as-
sumpció de la responsabilitat de l’alumne i que ell o ella 
són els protagonistes del seu procés formatiu i de desen-
volupament personal.      

Teniu una bona relació amb l’Administració? N’estau con-
tents?  

Si bé és cert que usualment rebem el suport necessari, cal 
afegir que no sempre ha estat fàcil . Des de Can Balo som 

Es tracta de  
potenciar els seus 
punts forts i no  
focalitzar-se en  
les seves debilitats

Són persones que 
duen una motxilla 
plena de males  
experiències,  de 
molts anys enrere
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molt insistents i perseverants i, davant negatives, intentam 
justificar d’una manera rigorosa i amb la fonamentació ne-
cessària les nostres demandes fins obtenir el recursos 
adients. 

També estam molt contents i agraïts del suport i compren-
sió que hem rebut en tot moment per part de la Inspecció 
Educativa, concretament d’Antoni González, que en tot mo-
ment ha cregut i apostat per aquest projecte educatiu.  

L’Administració ens ha ajudat a fer feina per l’equitat, per 
la igualtat d’oportunitats, i per oferir un futur en positiu 
per a aquets joves amb mesures judicials que tenen dret a 
un futur millor.  

I les famílies dels vostres alumnes, com es prenen l’arriba-
da dels seus fills al vostre centre?   

Les famílies arriben esgotades, sense esperança, desbor-
dades per la gravetat d’una situació que ja no saben com 
afrontar. Ens diuen que necessiten “un temps per descan-
sar”. Llavors nosaltres agafam les regnes i els deixam que 
reposin un temps del patiment i l’angoixa que han passat. 
És el moment de començar a fer feina perquè tant el nin 
com la família s’apoderin i comencin a sentir-se acceptats i 
útils dins l’institut. Cal tenir present que moltes les vega-
des els alumnes arriben quan les famílies estan en una si-
tuació límit, sense veure cap sortida possible... 

Quina és la principal demanda que feis des del vostre centre?  

Allò que demanam bàsicament és que es visibilitzi de ma-
nera positiva la feina que feim, que la població assumeixi 
que aquest tipus d’alumnat i de joves existeix, per molt que 
tanquem els ulls a la seva situació. Que la gent col·labori 
amb nosaltres per tal de rompre l’estigma que tenim cap a 
ells i que deixi de mirar cap a una altra banda. Tenen tot el 
dret a tenir noves oportunitats i els ho hem de garantir.  

Vols afegir res més, per acabar?  

Vull posar de manifest que, a dia d’avui, som la directora 
de 20 grans professionals ubicats en 12 o 14 unitats do-
cents o de formació, situades en cinc espais diferents. 

Les famílies arriben 
esgotades,  sense 

esperança,   
desbordades per  
la gravetat d’una  

situació 

M'agradaria fer un 
agraïment públic a 
l'equi p que m'ha 
acompanyat i  
m'acompanya en 
aquesta tasca tan 
meravellosa



Aquestes unitats volen ser un espai de caire formatiu en 
què tots els menors amb mesures de privació de llibertat, 
també alumnes, puguin trobar una resposta a les seves ne-
cessitats educatives relacionades amb el món acadèmic, 
amb unes estratègies adequades.    

Tenen dret a gaudir de noves oportunitats i, com a educa-
dors, tenim el deure de fer feina per a l’equitat i la garantia 
d’un futur millor per a tots ells i elles. Per això feim feina 
perquè s’apoderin i tornin creure en si mateixos per a una 
tornada a l’escola amb èxit, per fer les paus amb l’entorn 
educatiu. Un retorn que necessita moments de fer ajusta-
ments, d’un acompanyament emocional important i, per 
damunt de tot, una mirada positiva i constructiva, sense te-
nir por a  retrocessos o canvis... 

M’agradaria fer un agraïment públic a l’equip que m’ha 
acompanyat i m’acompanya en aquesta tasca tan merave-
llosa però dura en moltes ocasions. Sense ells i elles no ha-
gués estat possible 

Mentre passejam pel centre, hem vist una cartolina amb un 
escrit del claustre de docents dedicat a una alumna que 
ens ha agradat molt. Tot seguit el reproduïm:  

Vares arribar a una de les nostres aules a final de curs 2018-
19. Vares entrar a  les nostres vides com un huracà fora 
control!!! Tot d’una vàrem veure que hi havia molta feina 
per fer i que series una alumna intensa però també vàrem 
poder veure que hi havia molt de potencial i un diamant da-
vall tota “aquella crostera” en forma d’alumna infractora. 

Just vàrem tenir temps de tenir un primer contacte i reco-
llir les teves inquietuds formatives i desitjos, volies estu-
diar cuina, així que es va gestionar una matrícula per una 
FPB de cuina i restauració que va iniciar el setembre de 
2019. Apostàrem pel repte!!! 

Com era d’esperar, el procés va ser molt intermitent i suc-
ceïren episodis complicats que s’havien de reajustar. En-
mig d’aquest tsunami va arribar la pandèmia i no va 
permetre poder treballar el procés de retornar a les aules 
fins a final de curs, moment en que no es va poder recupe-
rar tot el que tenies pendent.  

Pel setembre des de la tranquil·litat i valorant noves alter-
natives més ajustades al teu moment de vida, decidírem 
conjuntament reprendre la formació fent educació d’adults 
a una de les aules del centre per tal de poder estabilitzar el 
teu procés, que la mesura judicial permetés sortides i que tu 
et sentissis preparada per tornar amb èxit a un centre d’a-
dults de la comunitat. SABÍEM QUE HO ACONSEGUIRIES!!! 

D’ençà d’aquell moment han passat dos anys i mig inten-
sos, on hi ha hagut moltes interrupcions, necessitat d’ajus-
taments i fins i tot “tornades enrere” però vàrem continuar 
creient en TU i estant al TEU costat.  

Aquest febrer vares titular en secundària i a una cerimònia 
molt emotiva et vares graduar!!  

No sabem què passarà en el futur... Però el que sí tenim 
clar és que te’n vas amb la motxilla plena de consells, esti-
ma, experiències, recursos i el títol en secundària!! Sabem 
que ets capaç d’avançar perquè ho has demostrat!! Tenim 
la certesa que si vols i trobes el teu camí, ho faràs bé!! 

S.!! Endavant, saps com fer bé les coses!! Just has de pren-
dre decisions!! 

Els teus mestres!! 

FINS SEMPRE!! 

Des de la revista Pissarra, gràcies, equip docent de l’IES Can Balo. n      
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El calendari que edita l’Organització de Dones de la Confe-
deració Intersindical, i que la Secretaria de la Dona de l’STEI 
Intersindical fa arribar als centres de treball de les Illes Ba-
lears, compleix enguany la majoria d’edat. Són devuit anys 
de visibilitzar les dones en diferents facetes i s’ha convertit 
en un referent femení per a les nines, que no només han de 
tenir models masculins. 

Al llarg d’aquests anys hi ha hagut calendaris dedicats a les 
dones aventureres, en el cinema, dones escriptores, en l’es-
port, en la música… amb exemples de figures destacades 
dins cada apartat; amb una efemèride relacionada amb una 
dona cada dia de l’any. El calendari d’enguany té una clara 
intenció didàctica i coeducativa i compta amb un dossier 
amb activitats des dels zero anys fins a l’edat adulta, amb 
presència de dones artistes de les Illes Balears.   

És un material del qual s’han editat 80.000 exemplars, 
20.000 més que l’any passat. Compta amb una forta deman-
da entre els sectors professionals i es publica en castellà, 

18 anys del 
calendari 
“Temps de 
dones, dones 
en el temps” 

Sandra Serra Teruel, 
secretària de la Dona de l’STEI Intersindical  

   



31PISSARRA 162 / 2023

gallec, català, asturià i, enguany per primera vegada, també 
en aragonès. El calendari de l’any 2023 està dedicat a les do-
nes en les arts visuals, com la pintura, l’escultura, la fotogra-
fia, l’street art… amb il·lustracions de Pamela Espinoza.  

Pel que fa al món de les arts, una constant que s’ha donat 
fins fa poc més de quaranta anys ha estat l’aïllament de la 
dona com a artista; ja que aquesta no podia sortir de casa 
per anar a fer feina i, molt menys, assistir a una acadèmia 
d’art. També cal tenir present que ha estat considerada al 
llarg de la història com un objecte d’art, i no com un subjec-
te. La dona ha estat model i objecte de totes les activitats ar-
tístiques, però sempre tutelada bé pel seu pare, el marit o 
fins i tot els germans; l’única manera de poder exposar la 
seva obra era amb la signatura dels seus progenitors o amb 
l’ús de pseudònims masculins. 

Quan es reconeix l’autoria d’una obra d’art per part d’una 
dona, aquesta creació es devalua en alguns museus, tot i 
tractar-se de dos artistes amb la mateixa categoria. Hi ha al-
gunes dades molt eloqüents: en el Museu de El Prado, de 
3.600 obres que hi ha penjades només 5 són de dones reco-

negudes. Queda un llarg camí per omplir les sales dels mu-
seus amb obres d’art fetes per dones.  

En el món de l’art sempre hem tengut l’home com a observa-
dor i la dona com a observada, amb milers de quadres de 
dones nues o bellament vestides; ella mai ha pogut partici-
par a l’altra banda. Com a molt se li ha permès dibuixar re-
trats, en cap cas l’anatomia; tampoc podia aprendre 
geometria o ciència. Només podia estudiar el rostre i, per 
això, hi ha tantes dones retratistes al llarg de la història.  

Quan una dona artista col·labora amb un home, sempre té la 
consideració de deixeble d’aquest o de rebre la seva influèn-
cia. És el cas de Camille Claudel que, abans de conèixer Rodin, 
ja feia escultura i tenia la seva tasca. En el moment en què 
apareix Rodin desapareix l’artista i es converteix en l’amant o, 
en els llibres de text, en la seva companya sentimental.  

Queda un camí immens per a la igualtat també en el món de 
les arts visuals. El calendari de la Secretaria de la Dona de 
l’STEI Intersindical vol contribuir a aquest acte de justícia des 
de la coeducació i la necessària visibilització de les dones. n

En el món de l’art 
sempre hem tengut 

l’home com a  
observador i la dona 

com a observada

Queda un camí 
immens per a la 
igualtat també 
en el món de les 
arts visuals

Presentació del Calendari a Menorca
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L’STEI Intersindical va presentar el Calenda-
ri de 2023 de Temps de dones, dones en el 
temps dedicat a les artistes visuals a Mana-
cor, dia 10 de març, al Bar Mig i Mig; i a Maó, 
l’endemà, dia 11 de març, al Claustre del 
Carme. Els dos actes varen tenir lloc l’hora-
baixa. En ambdós casos, la secretària de la 
Dona de l’STEI Intersindical, Sandra Serra 
Teruel, va explicar els trets característics 
del calendari: 

És un calendari que es fa de manera con-
junta amb la resta de Secretaries o Àrees 
de la Dona dels sindicats de la Confedera-
ció Intersindical i, enguany, celebra la ma-
joria d’edat. Es va començar a realitzar 
l’any 2005. Són devuit anys de visibilitzar 
les dones en diferents facetes i s’ha con-
vertit en un referent femení per a les ni-
nes, que no només han de tenir models 
masculins. 

Aquest material, d’acord amb les pautes 
confederals de respecte a la diversitat lin-
güística, s’edita en diferents llengües (cas-
tellà, asturià, català, gallec i aragonès), és 
finançat per la Confederació Intersindical i 
es difon de manera totalment gratuïta. 

Una part fonamental del calendari són les activitats sugge-
rides, organitzades per etapes i cicles, des de 0-3 anys a 
persones adultes, i amb una atenció especial a la diversitat 
de l’alumnat; així com també les efemèrides de cada dia de 
l’any dedicades a dones artistes. 

Temps de dones, dones en el temps 2023 visibilitza les ar-
tistes visuals, d’aquí i de tot arreu. No hi són totes, però el 
nostre homenatge és per a totes elles. Artistes del món de 
la pintura, l’escultura, la fotografia, l’street art… amb il·lus-
tracions de Pamela Espinoza. 

Temps de 
dones, dones 
en el temps 

Sandra Serra Teruel, 
secretària de la Dona de l’STEI Intersindical  
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A Manacor, l’acte va començar amb una petita performan-
ce de Rosa Mascaró, “Sweet life”, i va concloure amb una 
taula rodona per parlar de “El món de l’art i les dones”, 
amb la presència de les artistes locals Aina Fullana Oliver, 
Aina Mascaró Vives, Catalina Lliteras Rosselló, Maria Huer-
ga Forteza, Carme Fuster Socias i Rosa Mascaró Pérez. La 
presentadora de l’acte va ser Bel Llull Huguet, responsable 
de la seu de Manacor de l’STEI Intersindical. 

Per altra banda, a Maó la presentació va començar amb la 
performance d’Ana Llorens, “Quadern vermell” i va con-
cloure amb la taula rodona sobre “La condició femenina al 
món de les arts visuals”, amb la participació d’Aina Pla, Zu-
lema Bagur, Paca Florit, Núria Román, que surten a les efe-
mèrides del calendari, i la pròpia Ana Llorens, que és una 
de les protagonistes del mes d’octubre sobre “Instal·la-

cions”. Va presentar i moderar l’acte Maria Camps Sintes, 
secretària territorial de l’STEI Intersindical a Menorca. 

En el mateix Claustre del Carme, de l’11 al 18 de març, a la 
Sala de l’Audiència, es va poder visitar una exposició con-
junta de les artistes convidades. n

És un calendari que es 
fa de manera conjunta 
amb la resta de  
Secretaries o Àrees 
de la Dona dels  
sindicats de la  
Confederació  
Intersindical 

Presentació del Calendari a Manacor
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L’escenari que va donar lloc a una situació conflictiva tan 
gran venia d’enrere. En aquest sentit ens hem de remetre a 
la política de retallades i a l’atac al model d’ensenyament 
en català del Govern de José Ramón Bauzá que va provocar 
un greu malestar dins la comunitat educativa i, finalment, 
va esclatar l’estiu del 2013 amb sengles convocatòries de 
vaga indefinida al començament del curs 2013-2014. La ma-
nifestació del 29 de setembre de 2013 va ser una mena de 
colofó a la indignació de molta gent davant tanta imposició.  

Mesures com el tancament de Televisió de Mallorca i l’emis-
sora de ràdio Ona Mallorca, la modificació de la Llei de la 
Funció Pública perquè el català no fos requisit per accedir a 
un lloc de feina a l’Administració autonòmica i local, la po-
sada en marxa de la “lliure elecció de llengua” al primer en-
senyament a partir del curs 2012-2013 i l’aprovació del 
Decret de tractament integrat de llengües, el TIL, juntament 
amb retallades ferotges als serveis públics educatius, sani-
taris i socials de la Comunitat autònoma varen encendre els 
ànims dels docents, l’alumnat, les famílies i la societat de 
les Illes Balears en general. Durant aquesta legislatura es 
varen produir altres fets tan greus com l’aprovació de la 
Llei de símbols, pensada per a treure els llaços quadribar-
rats de les escoles, els expedients als directors de Menorca 
i la destitució de la meitat de la plantilla del Departament 
d’Inspecció Educativa.     

Davant aquesta situació l’STEI Intersindical va dur a terme 
en tot moment una política d’unitat sindical ansa per ansa 
amb la comunitat educativa, malgrat haver de “fer front a 
una campanya molt dura d’assetjament i de difamació 

constant de la tasca dels sindicats, i amb una virulència es-
pecial contra el nostre, des de moltes bandes”. Podem llegir 
això al preàmbul del llibre Per l’educació, contra el mal go-
vern Crònica de la lluita de l’STEI Intersindical i de la comu-
nitat educativa per una educació de qualitat (2011-2015), 
coordinat per Joan Lladonet, que és un recull molt abun-
dant de tota la tasca que es va fer contra la mala gestió del 
Partit Popular.  

Les tasques dutes a terme per part de l’STEI varen ser mol-
tes: participació a totes les assemblees docents, un treball 
de forma activa per la unitat de totes les organitzacions re-
presentatives de la comunitat educativa, suport al profes-
sorat en la lluita contra les retallades i el TIL. Dia 2 de 
setembre de 2013, a les Cases dels mestres de Santa Maria 
del Camí, en el cas de Mallorca, i a Menorca i Eivissa varen 
tenir lloc les assemblea d’afiliats i afiliades de l’ensenya-
ment públic en què es va decidir convocar la vaga indefini-
da. Per tant, hi va haver dos comitès de vaga: el de l’STEI 
Intersindical i CCOO, i el de l’Assemblea de Docents. 

Un altre front que l’STEI Intersindical va emprar contra la 
imposició del TIL, a més de les mobilitzacions, va ser la via 
judicial, amb molts bons resultats. El mes de juny de 2013 va 
demanar la impugnació al Decret TIL i també el recurs que 
demanava la suspensió cautelar de l’annex del decret que 
regulava el calendari d’aplicació davant els tribunals de jus-
tícia. Aquest annex no havia passat ni pel Consell Escolar de 
les Illes Balears, ni per exposició pública, ni tampoc per 
Mesa Sectorial d’Educació. I el que era més greu: no havia 
passat pel Consell Consultiu.    

10 anys d’una 
lluita unitària 
contra la  
imposició Biel Caldentey, 

exsecretari general de l’STEI Intersindical 
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El sindicat estava d’acord amb el reforç de l’aprenentatge d’u-
na llengua estrangera, cosa ben necessària, però tenia el con-
venciment que s’havia de comptar amb el consens de la 
comunitat educativa a l’hora d’implantar mesures que tengu-
essin una bona acollida i garanties d’èxit per a l’alumnat. A 
més el model lingüístic escolar funcionava. Cap ni un d’a-
quests arguments va suposar la revisió dels postulats de José 
Ramón Bauzá i, per tant, la batalla als tribunals estava servida.  

Així, doncs, el 23  de setembre de 2014 el Tribunal Superior 
de Justícia de les Illes Balears va declarar nul el Decret TIL, 
amb la conseqüència que tota la normativa que se’n deriva-
va era nul·la i suposava una bufetada en tota regla contra el 
Govern Bauzá. Segons la sentència, aprovada per unanimi-
tat, el Decret vulnerava la separació de poders i retreia a l’E-
xecutiu que no consultàs la Universitat de les Illes Balears, 
màxima autoritat en matèria lingüística a les Illes Balears, 
abans de fer el Decret llei per poder dur endavant el seu 
projecte. L’STEI Intersindical va fer pública la seva alegria 
pel fet que el Tribunal Superior de Justícia de les Illes Ba-
lears havia aconseguit evitar un desastre a l’escola, gairebé 
un any després de la gran manifestació del 29 de setembre.      

L’altre front de lluita va ser el de la negociació. Quan la Con-
selleria es va veure forçada a reunir-se amb els comitès de 
vaga, davant el seguiment de la vaga i l’èxit clamorós de la 
manifestació, l’STEI Intersindical va exigir que la negociació 
es fes amb tots els comitès de vaga, també amb el de l’en-
senyament concertat, que tenia la cobertura legal del nos-
tre sindicat. Entre final de setembre de 2013 i la meitat del 
mes d’octubre es varen fer deu sessions de trobada amb 
els representants de la Conselleria sense que s’aconseguís 
cap tipus d’avenç: jugaven a l’esgotament dels negociadors 
i no admeteren cap tipus de modificació del Decret TIL.    

La vaga indefinida no es va desconvocar sinó que es va 
mantenir suspesa, com a símbol de contestació davant la 

manca de diàleg del Govern del Partit Popular, amb la pos-
sibilitat de reactivar-la si l’ocasió ho requeria. Només es va 
desconvocar quan el setembre de 2015 es va signar l’Acord 
marc de millora de l’ensenyament públic, que posava fi a la 
majoria de retallades patides des del 2012, i aquesta pro-
posta va obtenir un suport molt majoritari de l’afiliació de 
l’STEI Intersindical. 

Malgrat els atacs rebuts i l’aparició de dues noves forces 
sindicals sorgides de l’Assemblea de Docents, com Alterna-
tiva i la UOB, l’STEI Intersindical va tornar guanyar les elec-
cions sindicals el desembre de 2014, en un escenari 
electoral molt complicat. La nostra organització va demos-
trar, una vegada més, que té un fonaments molt ben posats.      

La perspectiva que ens donen aquests deu anys que han 
passat ofereix moltes lectures. Per una banda, la contesta-

La manifestació del 29 
de setembre de 2013 

va ser una mena de 
colofó a la indignació de 

molta gent 
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ció d’aquells mesos va contribuir de manera decisiva per-
què el Partit Popular patís una sotragada important a les 
eleccions autonòmiques del 2015, amb el canvi d’una majo-
ria d’esquerres liderada pel PSOE amb el suport de Més per 
Mallorca, Més per Menorca i Podem. Per l’altra, gràcies a 
l’embranzida del moment es va signar l’Acord marc de se-
tembre de 2015 que va suposar la recuperació dels drets 
perduts per mor de les retallades d’en Bauzá.  

Deu anys després, davant l’acord de legislatura entre el PP i 
Vox, veim que caldrà revitalitzar els moviments socials i su-
mar la majoria de forces capaces de tombar unes polítiques 
que menystenen la llengua i la cultura de les Illes Balears. 

Que haurem de dissenyar una tàctica per a desmuntar el 
discurs de la presidenta Prohens quan parla d’un “pseudo-
bilingüisme” que lleva drets als catalanoparlants, com ha 
passat recentment a la sanitat o com pretenen amb l’e-
xempció de català a tota la funció pública.        

Pel que fa a l’ensenyament hi ha el risc que es trenqui la 
cohesió social davant la proposta de la lliure elecció de 
llengua que, a més, atempta contra l’actual normativa vi-
gent. Per tant, haurem d’estar atents per donar la resposta 
adequada i ràpida si hi ha cap tipus d’involució en el terre-
ny educatiu.  

Deu anys després d’aquelles mobilitzacions hem après una 
lliçó urgent per al nostre present: tenim un marc legal i nor-
matiu que es qüestiona cada vegada que hi ha una majoria 
de forces de dretes que practiquen un nacionalisme espa-
nyol excloent. I davant el fet que la llengua catalana, al llarg 
d’aquests darrers anys, ha perdut presència social caldrà 
revifar tots aquells moviments de defensa de la nostra llen-
gua i cultura davant aquells que ens volen negar els drets 
nacionals com a poble.        

L’STEI Intersindical segueix fidel als seus principis i als Esta-
tuts de l’organització, amb la voluntat de ser una eina de 
transformació social, al servei de la classe treballadora de 
les Illes Balears, per a una millora de les condicions de vida 
de tothom i del planeta. La lluita de la comunitat educativa 
d’ara fa deu anys és un estímul per a seguir endavant i un 
reconeixement a tantes persones que varen fer possible 
aturar als peus a la imposició, a un desgavell pedagògic d’u-
nes dimensions enormes i a una retallada de drets en con-
tra de la majoria de la nostra societat. n   

Biel Caldentey participa a la taula rodona dels deu anys de la manifestació contra el TIL

Davant l’acord de  
legislatura entre el PP 
i Vox,  veim que caldrà 
revitalitzar els  
moviments socials i 
sumar la majoria  
de forces 
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Gràcies a les gestions d’en Pere Polo, hem parlat amb l’au-
tor del llibre Pío Maceda, un vell conegut i amic de l’STEI In-
tersindical, després de la presentació a l’Ateneo de Madrid. 

Com va anar l’acte de presentació del llibre a Madrid? 

L’acte a l’Ateneo va ser càlid gràcies a l’assistència de pú-
blic, malgrat ser víspera de pont a l’ensenyament de Madrid 
el divendres dia 17 de març. 

Diverses persones amigues no hi varen assistir per mor de 
viatges i altres compromisos. He de donar les gràcies a tot-
hom, ponents i assistents. I a l’Ateneo per la cessió de la 
sala. José Carlos Tobalina va presentar de manera detallada 
aquells que formàvem la mesa i moderà el col·loqui Pere 
Polo, amic de molts anys, i Virginia Jiménez a qui vaig tenir 
la sort de conèixer en els debats d’adolescents en què par-
ticipaven la major part dels Instituts. Tots tres es varen ex-
cedir en la valoració de la meva feina. 

Quin va ser el teu objectiu a l’hora d’escriure aquest llibre? 

En el llibre intent fer un resum de les iniciatives dutes a ter-
me per les tres ONG al llarg de dues dècades, en què es 
destaca la tasca dels docents que varen tenir una major im-

portància en el Patronat i també la feina d’alguns treballa-
dors i treballadores que lideraren distintes àrees: atenció 
socioeducativa domiciliària, campanyes contra la violència 
que pateix la infància i l’abús sexual, programes amb enfo-
cament de gènere adreçades a dones en poblacions indíge-
nes d’Amèrica que treballen per la igualtat, la defensa del 
territori i la no violència contra les dones. També es duen a 
terme programes amb dones del Marroc i cada cop té més 
importància la formació de docents a través de tallers… 

A l’obra també hi apareix l’aportació i la tasca d’Enseny-
ants Solidaris… 

Sí, qui podria parlar millor sobre això és en Pere Polo per-
què ens explicàs alguns dels projectes i posàs l’èmfasi en 
aquells impulsats per Ensenyants Solidaris: cal destacar la 
tasca dels mestres populars a les zones de El Salvador de-
vastades per la guerra i les mobilitzacions perquè el govern 
construís i pagàs els docents de primària i secundària que, 
en un principi, varen ser finançats per l’ONG amb ajuts 
d’institucions de les Illes Balears. 

També s’ha de posar en valor la necessitat d’alimentació 
perquè els nins i nines anassin a escola, ja que allà almenys 
podien fer una menjada. 

Parlam amb Pío Maceda 
de la presentació del  
llibre “Fundación 
Cooperación y Educación, 
primeros pasos de Save 
the Children y 
Ensenyants Solidaris”

Montserrat Nadal, 
coordinador de Pissarra 
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Vull esmentar que des del 2014 Ensenyants Solidaris va po-
sar en marxa una plataforma online http://formacionsolida-
ria.org; des de l’ONG acompanyenaquesta formació que ha 
de ser ampliada per docents d’aquelles zones. Arriba a mi-
lers de docents, dones i joves que, de vegades, s’han de 
desplaçar a la capital comarcal per disposar d’electricitat i 
un terminal informàtic. En aquest sentit s’ha de destacar la 
gran tasca i dedicació del company de l’STEI Intersindical 
Juan Rodríguez Recio. 

Com funcionen aquests cursos de formació? 

Aquests cusos se supervisen i, amb posterioritat, s’evaluen 
per part de la Universidad de San Carlos de Guatemala que 
els va atorgar més de 86 punts damunt 100. Ningú cobra ni 
tampoc paga per coordinar i seguir aquesta formació. 

Hi ha queixes sobre la manera de finançament de les ONG? 

Sí, de fet una idea d’en Pere Polo que em va cridar l’atenció 
va ser la seva queixa de que la normativa per a finançar 
projectes està cada cada vegada més decantada a favor de 
les grans ONG i que les locals tenen dificultats creixents. 

En el debat que vàrem tenir a la presentació del llibre es va 
concloure que les ONG grans, com Save the Children, fan 
projectes a molts països i tenen capacitat per sensibilitzar 
l’opinió pública i influir en les lleis; i que les petites són molt 
eficaces fent feina en “projectes d’anada i tornada”: ajuden 
en els països pobres les experiències dels quals ens ajuden 
a sensibilitzar les comunitats educatives. I que, per tant, la 
normativa ha de tenir present el finançament adequat 
d’ambdós models. 

De quina manera s’han implicat els ajuntaments? 

Vàrem parlar de la implicació dels ajuntaments que partici-
pen en la Red de Infancia y Adolescencia, amb vint-i-dos 

municipis de Madrid, entre els quals hi ha els 
principals del Sud com Leganés, Getafe, Mós-
toles, Fuenlabrada, Parla… 

I coincidesc amb en Pere Polo que cal consul-
tar les poblacions a les quals es pretén aju-
dar per veure quines són les necessitats 
principals i quina és la millor forma de dur-
les a la pràctica amb la iniciativa de les co-
munitats locals. 

Us queixau sovint de les traves burocràti-
ques? 

Sí, sense cap dubte. Podem posar l’exemple 
de les mares que es cuidaven del menjar per 
torn per a les reunions de dones que varen 
haver de deixar de comprar en els merca-
dets perquè allà no donavem la factura que 
s’exigeix per a justificar i es veien obligades 
a anar a una franquícia on sí els donaven fac-
tura, però menys quantitat d’aliments quan 
les mares i padrines anaven acompanyades 

d’infants i mancava menjar per a alguns d’ells. 

Quina va ser la tasca d’alguns ajuntaments? 

Molts d’ells varen esmentar des de la seva experiència les 
dificultats per sol·licitar i justificar projectes. Per exemple 
tenim el cas del treball amb Save the Children: des de prin-
cipis de la primera dècada va subscriure un conveni amb 
l’Ajuntament de Leganés mitjançant el qual cofinançaven 
projectes de suport a l’escola i de lleure. 

Un altre projecte era el de foment de la participació a tra-
vés dels Consejos de Infancia y Adolescencia. L’any 2019 va 
decaure el conveni per problemes d’ajustament en el pres-
supost, però Save the Children encara compta amb el local 
de Leganés Nord i un altre espai en el barri de San Nicasio. 
De fet molts ignoram la tasca de cooperació que duen a 
terme alguns municipis. 

Per acabar vols donar les gràcies a qualcú? 

Vull agrair als responsables de l’Editorial Laertes la publica-
ció del llibre. I a les llibreries “Sin tarima” la cessió dels ex-
emplars que estaren a disposició dels assistents el dia de 
l’acte de presentació. 

També vull donar les gràciesa la Cadena Ser pel seu interès 
en el llibre, en especial en allò referent a les actuacions en 
les localitats en què s’escolta l’emissora. 

I com dic en el llibre vull agrair el compromís i l’amistat dels 
impulsors d’Enseyants Solidaris Pere Polo i Juan Rodríguez 
Recio, per la seva gran tasca i compromís amb la coopera-
ció i la solidaritat internacional. 

Moltes gràcies, Pío, pel teu temps i per la tasca en favor de 
l’educació i la cooperació entre els pobles, i per tants altres 
llibres publicats.  n

Presentació del llibre a l’Ateneo de Madrid






